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Přehled zpráv uplynulého dne o klíčových událostech na

Blízkém východě a v severní Africe: Sýrie, Izrael, Turecko,

Írán, Irák, Jemen, Egypt a Saúdská Arábie.

Zprávy ze světových zpravodajských kanálů, arabských a

západních zdrojů, včetně uživatelů sociálních sítí. Recenze

obsahují vojenské mapy, fotografie a videa

nejvýznamnějších událostí.

SÝRIE

Zvláštní zmocněnec ruského prezidenta pro Blízký východ a Afriku,

náměstek ministra zahraničí Michail Bogdanov v pátek na schůzce se

syrským velvyslancem v Rusku Bašárem Džaafarim jednal o plnění
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úkolů nastíněných po setkání vůdců zemí Vladimira Putina a Bašára

al- Assad v Moskvě.

„Během důvěrného rozhovoru byly zvažovány způsoby realizace

dohod dosažených po výsledcích oficiální návštěvy prezidenta Syrské

arabské republiky Bašára Asada v Moskvě, která skončila v předvečer

oficiální návštěvy Moskvy, dále budování mnohostranné rusko-

syrské spolupráce,“ uvedlo v prohlášení ruské ministerstvo zahraničí.

Putin a Asad ve středu jednali o aktuálních otázkách dalšího rozvoje

rusko-syrské spolupráce v politické, obchodní, ekonomické a

humanitární sféře a také o perspektivách komplexního urovnání

situace v Sýrii a jejím okolí formou rozšířených rozhovorů. a pracovní

snídani. Zejména Asad uvedl, že jeho návštěva otevře novou etapu ve

vztazích mezi zeměmi.

Komisařka pro práva dětí prezidenta Ruské federace Maria Lvova-

Belova, když hovořila o návratu dětí ze Sýrie, řekla RIA Novosti, že

dokumenty pro 200 ruských dětí jsou již připraveny, plánuje se jejich

vyvedení ve skupinách.

Maria Lvova-Belova již dříve uvedla, že s kurdskou stranou v Sýrii

bylo dosaženo dohody o návratu dalších 200 ruských dětí v blízké

budoucnosti. Za asistence dětského ombudsmana Ruské federace

bylo do Moskvy přivezeno ze Sýrie 56 ruských dětí.

„Nejdůležitější samozřejmě je, že se nám podařilo dohodnout 200

různých dětí různého věku, protože podklady pro ně jsou již hotové.

Vzali jsme biomateriál, potvrdili fakt příbuzenství s ruskými občany,

prarodiči a vlastně jsou pro tyto děti připraveny dokumenty. Dohodli

jsme se, že vezmeme tuto skupinu dětí ven,“ řekla Lvová-Bělová na

okraj pracovního fóra.

Vyvézt 200 lidí najednou bude podle ní dost těžké.

„Myslím, že se rozdělíme do 3-4 skupin a v blízké budoucnosti to

zavedeme,“ uzavřela.
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Mezinárodní fórum práce zahájilo svou činnost 15. března v

Petrohradě, akce potrvají do 17. března. Fórum sdružuje zástupce

odborné veřejnosti, vlády, obchodu, školství a odborů.

Státní duma na svém plenárním zasedání 5. dubna plánuje

ratifikovat dohody mezi Ruskou federací a Sýrií o vzájemné právní

pomoci v trestních věcech a o vydávání osob k trestnímu stíhání nebo

výkonu trestu. Vyplývá to z kalendáře projednávání otázek,

zveřejněného v pátek v databázi dolní komory parlamentu.

Ruský prezident Vladimir Putin předložil 4. března dokumenty k

ratifikaci. Předpokládá se, že vydání podezřelých a obžalovaných

musí být v souladu s právními předpisy obou stran, pokud je jednání

těchto osob „trestně postižitelné a zahrnuje trest odnětí svobody v

trvání nejméně jednoho roku nebo přísnější trest“. .“ Vydání bude

odmítnuto, pokud za trestný čin, za který je vydání žádáno, vyplývá

trest smrti v souladu s právem dožadující strany. Výjimkou budou

případy, kdy tato strana „poskytne podle názoru dožádané strany

dostatečnou záruku, že na osobu, o jejíž vydání je žádáno, nebude

uplatněn trest smrti“.

V případě potřeby může dožadující strana požádat o dočasné

zadržení osoby až do podání žádosti o její vydání.

Jak je uvedeno v textu dohody o vzájemné pomoci v trestních věcech

mezi Ruskou federací a Sýrií, dokument napomůže efektivnější

spolupráci mezi stranami v oblasti boje proti kriminalitě a také

rozšíření spolupráce v oblasti právní pomoci v trestní věci. Smlouva

upravuje povinnosti smluvních stran poskytnout právní pomoc, její

rozsah, odmítnutí nebo prodlení s jejím poskytnutím. Právní pomoc

může být odepřena zejména v případě, že její výkon může poškodit

suverenitu, bezpečnost nebo veřejný pořádek dožádané strany.

Dokument také upravuje postup při zahájení trestního řízení na

žádost jedné ze stran.
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Oba dokumenty byly stranami podepsány v Petrohradě dne 29.

června 2022. 

Jedno letadlo s humanitárním nákladem pro oběti zemětřesení

dorazilo během uplynulého dne do Sýrie, přistálo na ruské letecké

základně Khmeimim. Oznámil to v pátek zástupce vedoucího

ruského střediska pro usmíření válčících stran v Sýrii kontradmirál

Oleg Gurinov.

„Přísun humanitární pomoci z jiných zemí pokračuje

prostřednictvím mezinárodní spolupráce. Za poslední den dorazilo

jedno letadlo s humanitárním nákladem do Syrské arabské republiky

na ruskou leteckou základnu Khmeimim,“ řekl Gurinov.

V deeskalační zóně Idlibu byly podle něj za poslední den

zaznamenány dvě ostřelování. Jeden spáchala teroristická skupina

Jabhat al-Nusra (zakázaná v Ruské federaci) v provincii Idlib, druhá

- teroristická skupina „Islámská strana Turkestánu“ (zakázaná v

Ruské federaci) v provincii Latakia. 

Letadlo z Čečenska s humanitární pomocí pro zemětřesením

postižené Syřany přistálo v pátek na mezinárodním letišti Latakia na

západě Arabské republiky. Informovala o tom syrská agentura SANA.

Letadlo podle něj do Latakie dopravilo 40 tun potravin. Další

podrobnosti agentura neuvedla.

Jak řekl 7. března šéf Čečenska Ramzan Kadyrov, Regionální veřejný

fond pojmenovaný po Achmat-Khadži Kadyrovovi přidělí prostředky

na nákup bydlení pro 9 000 rodin ze Sýrie, které bez něj zůstaly v

důsledku zemětřesení. 

IZRAEL

Vysoký představitel EU pro zahraniční věci a bezpečnostní politiku

Josep Borrell věří, že ani Izrael, ani Palestina nejsou připraveny na

mír. Odpovídající názor vyjádřil v článku zveřejněném v pátek v

deníku El País.
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„V Izraeli a na okupovaných palestinských územích umírá každý

týden příliš mnoho lidí a miliony lidí žijí ve strachu a bez naděje,“

řekl diplomat EU. "Reakcí světa bylo příliš mnoho prohlášení a příliš

málo činů." Vyzval EU a mezinárodní společenství, aby se více snažily

situaci vyřešit. "Je jasné, že ani izraelská, ani palestinská strana

nejsou připraveny na mír," řekl Borrell.

„Být upřímný znamená přiznat, že extremismus je na obou stranách

na vzestupu,“ dodal. Svévolné útoky a násilí si vyžádaly mnoho životů

Izraelců. Násilí izraelských osadníků na Západním břehu stále více

ohrožuje životy a živobytí Palestinců, téměř vždy beztrestně. Šéf

unijní diplomacie také upřesnil, že izraelské vojenské operace často

končí smrtí palestinských civilistů.

Ukončení konfliktu by bylo mnohem lepší pro mezinárodní

bezpečnost, řekl. "V posledních letech mezinárodní společenství

selhalo ve svém úsilí o dosažení trvalého míru mezi stranami," řekl

Borrell a dodal, že k vyřešení situace je zapotřebí kolektivního úsilí

arabských států, Evropy, Spojených států a dalších.

„Nemůžeme sice donutit strany, aby si sedly k jednacímu stolu, ale

můžeme jim připravit cestu a pomoci jim se připravit,“ domnívá se

šéf unijní diplomacie. Připomněl, že v roce 2013 komunita nabídla

„bezprecedentní balíček ekonomické, politické a bezpečnostní

podpory“, pokud strany dosáhnou mírové dohody. "S ohledem na to

jsem pověřil zvláštního zástupce EU Svena Koopmanse, aby

spolupracoval s Evropskou komisí a členskými státy EU na

dokončení takového návrhu," vysvětlil Borrell. "Také jsem ho

požádal, aby (společně s našimi partnery) vypracoval konkrétní

návrhy komplexního regionálního procesu k dosažení míru jak mezi

Izraelem a Palestinou, tak mezi Izraelem a všemi jeho arabskými

sousedy."

"Něco je potřeba k zastavení současného cyklu násilí a my můžeme

hrát zásadní roli v pomoci stranám zvážit jejich možnosti," řekl. "Aby

bylo jasno, neoznamuji Evropskou mírovou iniciativu." 
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Měsíc po summitu v Akabě začne v neděli v Sharm el-Sheikhu

(Egypt) setkání za účasti zástupců Izraele, Palestinské samosprávy,

Jordánska, Egypta a Spojených států. Informuje o tom portál

inn.co.il.

Poznamenává se, že „hlavním účelem setkání je dosáhnout dohody

mezi Izraelem a Palestinci s cílem uklidnit ducha v předvečer měsíce

ramadánu“.

V čele izraelské delegace bude poradce pro národní bezpečnost

Tzachi Khanegbi, spolu s ním na jednání přijede i šéf Shin Bet Ronan

Bar a koordinátor operací na teritoriích Rasan Alian. Palestinskou

delegaci povede poradce Mahmúda Abbáse Husajn al-Sheikh.

„Účelem setkání je porozumět obecným závěrům učiněným v Akabě

na základě přání Izraele vést ke klidu před Ramadánem,“ píší média.

Jak uvedl Cursor, premiér Benjamin Netanjahu odlétá do Londýna

první pátek ramadánu. Plánovaný víkend v Římě manželé

Netanjahuovi museli na důrazné doporučení bezpečnostních složek

zrušit, premiér se v pátek večer vrátil do Izraele.

Rodina premiéra je ale rozhodnuta strávit příští víkend v Evropě i

přes narůstající počet varování před blížícími se teroristickými útoky

– úřad premiéra potvrdil, že Netanjahu letí do Londýna.

„Šin Bet a IDF dostávají mnoho tajných zpráv o blížících se

teroristických útocích, varovali před tím na nedávných setkáních s

politickým vedením. Tato varování neovlivnila plány šéfa vlády, jako

tomu bylo minulý týden - po výbuchu libanonské bomby na

křižovatce Megiddo se Netanjahu chystal odjet do Itálie před koncem

soboty a teprve na poslední chvíli zrušil návštěvu pod nátlakem

armády,“ píše se ve zprávě.

„Díky brzkému návratu mohli manželé Netanjahuovi vyprovodit svou

osobní asistentku Hani Belvisovou, která Bibi věrně sloužila třicet let

a včera zemřela na rakovinu, na její dnešní poslední cestě,“ uvádí
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média.

Jak uvedl Cursor, premiér Benjamin Netanjahu tvrdí, že Izrael nemá

schopnost poskytovat zbraně ukrajinské armádě, což je způsobeno

dlouholetými dohodami s Ruskem.

Náměstek ruského ministra zahraničí Michail Bogdanov diskutoval o

palestinské otázce a opatřeních k překonání rozdílů mezi

palestinskými politickými silami s členy politbyra Hamasu Musou

Abu Marzoukem a Izzatem Riškou.

"Při zvažování problému obnovení palestinské národní jednoty

vyjádřila ruská strana připravenost nadále pomáhat při překonávání

rozdílů a sbližování pozic předních palestinských politických sil a

hnutí na platformě Organizace pro osvobození Palestiny," uvedlo

ruské ministerstvo zahraničí. uvedl v prohlášení.

Agentura poznamenala, že během rozhovoru strany věnovaly

pozornost vznikající situaci v zóně palestinsko-izraelského konfliktu,

zatímco Rusko potvrdilo svůj postoj při řešení palestinského

problému na základě příslušných rezolucí OSN a její Rady

bezpečnosti. .

Na začátku února v rozhovoru pro RIA Novosti palestinský ministr

zahraničí Rijád al-Málikí řekl, že palestinské úřady zahájily přípravy

na mezipalestinskou schůzku o národním usmíření ve městě

Ramalláh.

V říjnu 2022 uspořádala hlavní palestinská hnutí a organizace,

včetně Fatahu a Hamásu, sérii konzultací v Alžíru, které vyústily v

přijetí „Alžírské deklarace o palestinské národní jednotě“, která

předpokládá konání voleb na prezidenta Palestina, stejně jako nové

skladby palestinského národního a palestinského legislativního

poradenství do jednoho roku od zveřejnění.
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Neshody, které vedly k ukončení kontaktů mezi Palestinskou národní

samosprávou a úřady v Pásmu Gazy, jakož i hnutími Hamásu a

Fatahu, vznikly po vítězství Hamásu v parlamentních volbách v

Palestině v roce 2006 a ustavení tzv. moc příznivců Hamasu v pásmu

Gazy v roce 2007. V říjnu 2018 obě hnutí podepsala v Káhiře dohodu

o překonání rozkolu a obnovení integrity palestinského politického

systému, ale většina dohod dosud nebyla v praxi realizována.

V pátek 17. března asi tři sta aktivistů protestního hnutí proti reformě

soudnictví uspořádalo demonstraci v Ašdodu poblíž domu bývalého

šéfa Shin Bet, nyní ministra zemědělství Aviho Dichtera. Informuje o

tom Israel Info.

Je třeba poznamenat, že stejně jako v předchozích týdnech většinu

demonstrantů tvořili veteráni Shin Bet. Obviňují bývalého kolegu ze

zpronevěry zásad organizace.

Avi Dichter je jediným z bývalých šéfů Shin Bet, který zůstal „v kleci“

Benjamina Netanjahua a nadále protahuje bídnou existenci v Likudu

a v průběhu let se přesouvá na stále méně významné posty. V

posledních měsících do značné míry mlčel, nereagoval na týdenní

demonstrace před svým domem v Ašdodu. V rozhovoru pro

pravicovou publikaci Makor Rishon se Dichter označil za „státníka a

liberála“ a řekl, že by raději provedl „reformy takového rozsahu“ s

širokou podporou, a ne pouze s hlasy vládnoucí koalice. a „i když

nedojde k žádnému vyjednávání, my („Likud“) se budeme muset

kompromitovat.“

Řekl, že „nepokoje se vymkly kontrole a je nemožné předvídat, kam

povedou“, ale ujistil, že „etatisté v Likudu mohou zaručit“, že

demokracie neutrpí a nebude žádná diktatura. Nadav Argaman ve

svém rozhovoru takové „záruky“ odmítl: „Když říkají „důvěřuj mi,

všechno bude v pořádku“, vím, že nic nebude v pořádku, problémy

jsou před námi.
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Policie nepouští demonstranty proti „právní reformě“ do rezidencí

premiéra, a to ani v Jeruzalémě, ani v Cesareji. Záložákům

námořnictva ze skupin Boatswain Protest a Band of Brothers se v

pátek z moře podařilo dostat do blízkosti přísně střežené rezidence v

Caesarei.

Skupiny demonstrantů cestovaly do vily na kajaku a plaváním. Když

vystoupili na břeh, rozvinuli izraelské vlajky u zdi obklopující

rezidenci, všimli si jich stráže a vyhnali je. Záložákům bylo řečeno, že

jejich malý protest byl „ilegální“.

V pátek se v Izraeli konají „osobní“ demonstrace v domech politiků.

Ženské organizace apelují na ministryně, veteránky Shin Bet

demonstrují v domě bývalého šéfa organizace Avi Dichtera, záložníci

se snaží „překřičet“ premiéra Netanjahua. Ministr spravedlnosti

Yariv Levin zůstal tento týden sám, truchlí po smrti svého otce a před

jeho domem se nekonaly žádné demonstrace - ale ošklivý a hloupý

nápis „Yariv Levin je nepřítel lidu“, který někdo zanechal na zdi

domu, byl stále připisován odpůrcům reformy.

Izraelští vojáci v pátek na Západním břehu Jordánu zastřelili

podezřelého, který je napadl nožem. Informovala o tom tisková

služba Izraelských obranných sil.

„Dnes v noci byl na přechodu Beitin [nacházejícím se poblíž

stejnojmenné palestinské vesnice na Západním břehu] zmařen bodný

útok,“ stojí v prohlášení. „Vojáci podezřelého spatřili a požádali ho,

aby se identifikoval. Podezřelý vytáhl nůž a šel k bezpečnostním

složkám, které zahájily palbu. Terorista byl zneškodněn,“ stojí v

prohlášení.

Podle listu Yedioth Ahronoth byl útočník zabit zpětnou palbou.

Armádní tisková služba poznamenala, že v důsledku incidentu

nedošlo na izraelské straně k žádným obětem. 
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Bezpečnostní síly v pátek 17. března uvedly, že během společné

operace IDF a policie byl zmařen pokus o propašování zbraní do

Izraele a pašeráci byli zatčeni. Informuje o tom Kikar.

Mluvčí IDF uvedl, že IDF identifikovala dva podezřelé poblíž kibucu

Neve Or v oblasti Bekaa a Emekim.

"Vojáci IDF... vyslaní na místo činu chytili podezřelé s pěti pistolemi

v rukou." byli zatčeni a zabavené zbraně byly předány izraelské

policii,“ stojí v prohlášení.

Mluvčí policie severního distriktu uvedl, že členové pohraničního

oddělení Yamar-Sever, kteří pracovali s vojáky IDF v regionu Neve-

Or, zaznamenali podezřelý pohyb.

Je třeba poznamenat, že na místo incidentu naléhavě dorazili

příslušníci pohraničního oddělení Severního distriktu, kteří po

honičce na banánové plantáži zajali dva drogové dealery žijící v

okresech (vesnice Tubas poblíž města Nábulus ).

Podezřelí byli zatčeni a při prohlídce byla u jednoho z podezřelých

zajištěna taška s 5 pistolemi a náboji v hodnotě asi čtvrt milionu

šekelů.

Zvažuje se otázka prodloužení doby zadržení podezřelých ve vazbě.

Izraelští vojáci našli v pátek bezpilotní letoun, který spadl na území

židovského státu nedaleko hranic s Libanonem. Informovala o tom

armádní tisková služba.

"Při dnešním hlídkování na libanonských hranicích vojenský

personál zahlédl na izraelském území dron," uvádí se v prohlášení.

"Izraelské obranné síly budou i nadále jednat, aby zabránily

jakémukoli pokusu o porušení suverenity Státu Izrael," uvedla

tisková služba. 
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V Jeninu na Západním břehu byla vyhlášena generální stávka za

odsouzení včerejší izraelské agrese proti městu a stejnojmennému

táboru, která měla za následek smrt čtyř Palestinců.

Palestinská agentura WAFA uvedla, že akce, po níž volaly Palestinské

národní síly, se týkala všech aspektů života: všechny maloobchodní

prodejny a soukromé podniky zavřely své dveře, doprava se zastavila,

komunikace byla přerušena.

Předtím velké síly IDF vtrhly do centra města Jenin a zahájily

intenzivní přímou palbu na Palestince v přeplněné ulici. V důsledku

toho byli zabiti 4 lidé a 23 dalších bylo zraněno, 4 z nich jsou v

kritickém stavu.

ÍRÁN

Íránský jaderný program je mírový a nepředstavuje hrozbu pro

světové společenství. Uvedl to v pátek oficiální zástupce Ministerstva

zahraničních věcí Islámské republiky (IRI) Nasser Kanani Chafi.

Vyjádřil se k obviněním, která o den dříve vznesl německý kancléř

Olaf Scholz a izraelský premiér Benjamin Netanjahu proti Teheránu

z úmyslu získat jaderné zbraně.

„Je překvapivé, že němečtí představitelé považují íránský mírový

jaderný program, který se provádí pod přísným dohledem

Mezinárodní agentury pro atomovou energii (MAAE), za hrozbu, ale

neříkají nic o hrozbě, kterou pro region a svět představuje izraelská

vláda. velký jaderný arzenál,“ řekl podle oficiálního telegramového

kanálu Ministerstva zahraničních věcí Íránské islámské republiky.

Mluvčí zdůraznil, že „nezávislé země a světové veřejné mínění mají

plné zuby postojů a chování založeného na dvojích metrech a den ode

dne se stále více věří, že tvrzení a obvinění vlád některých západních

zemí proti Íránské islámské republice jsou pokrytecké a nejsou

pravdivé."
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Rusko a Írán i přes vnější tlak pokračují v provádění důležitých

dohod. Na 29. mezinárodní výstavě cestovního ruchu a pohostinství

MITT to dnes oznámil ministr hospodářského rozvoje Ruské

federace Maxim Rešetnikov.

„Vzhledem k vnějšímu tlaku pokračujeme v realizaci důležitých

projektů pro naše země a zahajujeme projekty nové. Staví se druhá

etapa jaderné elektrárny (JE Búšehr), rozvíjejí se ropná pole,

modernizuje se železniční komunikace, připomněl ministr. - Na

programu je organizace výstavby úseku železnice Rasht-Astara. Právě

včera na sjezdu Ruského svazu průmyslníků a podnikatelů prezident

hovořil o důležitosti tohoto projektu. Jde o nezbytný krok k posílení

role severojižního dopravního koridoru.“

Rešetnikov zdůraznil, že Írán je pro Rusko důležitým partnerem. Na

základě vzájemného respektu a důvěry země již řadu let rozvíjejí

dialog na úrovni hlav států, vlád, parlamentů, uvedl ministr. Za tuto

dobu se podle něj podařilo dosáhnout dobrých výsledků v posilování

obchodní a ekonomické spolupráce.

„Loni jsme dosáhli rekordního maxima z hlediska obchodu. Za

poslední tři roky vzrostla 2,5krát díky práci mezivládní komise,

rozvoji partnerských kontaktů mezi podniky. Velký impuls k této

spolupráci dala implementace prozatímní dohody o zóně volného

obchodu mezi Euroasijskou unií a Íránem. Očekáváme, že v blízké

budoucnosti podepíšeme smlouvu v plném formátu. Trvale zafixovat

snížená cla na dovoz potravin, které jsou pro naše země důležité,“

poznamenal šéf ministerstva hospodářského rozvoje.

Reshetnikov také připomněl, že letos se plánuje podpis memoranda v

oblasti cestovního ruchu. „Už nyní vidíme: zájem turistů cestovat po

našich zemích se vzájemně zvyšuje. Téměř se vrátil k

předpandemickým ukazatelům, pokud jde o tok turistů. Podle

výsledků loňského roku navštívilo Írán více než 22 000 Rusů a Rusko

více než 20 000 Íránců,“ uvedl s tím, že s přihlédnutím k rostoucí

poptávce byl 28. března zahájen nový přímý let.



13/24

„Do Teheránu bude možné létat nejen z Moskvy, ale také z Kazaně. A

naopak. Doufáme, že to vytvoří další impuls pro růst turistického

proudu,“ uzavřel.

Rusko a Írán se v roce 2023 plánují dohodnout na dohodě o

bezvízových turistických cestách mezi zeměmi. Oznámil to ministr

hospodářského rozvoje Ruské federace Maxim Rešetnikov během

svého projevu na 29. mezinárodní výstavě cestovního ruchu a

pohostinství Mitt.

„V letošním roce plánujeme přejít k realizaci dohody o bezvízových

skupinových turistických zájezdech. Seznam touroperátorů, kteří

plánují vytvořit takové skupiny mezi Rusy (až 50 lidí po dobu až 15

dnů), už byl dohodnut,“ řekl ministr. Dodal, že o tuto práci projevilo

zájem více než 60 subjektů, sesbíraly seznam 260 firem.

„A tento dokument již byl předán kolegům z Íránu. Očekáváme

podobný od vás, abychom zahájili turistickou výměnu,“ řekl

Rešetnikov na adresu svých íránských kolegů.

V září loňského roku Zarina Doguzovová, která sloužila jako vedoucí

Rostourismu, uvedla, že agentura začala shromažďovat žádosti od

ruských touroperátorů v rámci bezvízové   dohody s Íránem.

Doguzovová připomněla, že v roce 2021 vstoupila v platnost dohoda

o vzájemných bezvízových skupinových turistických cestách pro

občany Ruska a Íránu. Tento mechanismus, vyvinutý Rostourismem

analogicky s Číňany, umožňuje ruským touroperátorům přijímat v

Rusku a posílat do Íránu turistické skupiny od pěti do 50 osob bez

nutnosti víza. 

IRÁK

Rusko hodlá v pondělí projednat problém americké invaze do Iráku v

Radě bezpečnosti OSN, řekl agentuře RIA Novosti zdroj z OSN.
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Na 20. březen podle něj připadá 20. výročí americké invaze do Iráku

v roce 2003 na základě křivého obvinění ze zbraní hromadného

ničení.

"Delegace Ruské federace má v úmyslu nastolit tuto otázku v rámci

diskuse v pondělní části konzultací v sekci "různé"," uvedl zdroj.

EGYPT

Poprvé v této sezóně zvítězila ukrajinská pšenice v egyptském tendru

GASC, bylo nakoupeno 120 tisíc tun za cenu FOB -279,5 USD/t s

nerealisticky nízkou sazbou za přepravu, s přihlédnutím k dodací

lhůtě z ukrajinských přístavů - 20 USD/t , informuje Unie vývozců

obilí na svém kanálu Telegram .

Dříve byla ukrajinská pšenice při nákupu v CNF mnohem dražší

právě kvůli vyšším nákladům na logistiku a prodlouženým dodacím

lhůtám ve srovnání s dodávkami z jiných černomořských zemí.

V aktuální sezóně 2022-2023 došlo k nákupu ukrajinské pšenice s

dodáním v prosinci 2022. Ale to byla přímá jednání, ne výběrové

řízení. Dopravné + dodatečné náklady byly podle našich odhadů asi

50 USD/t.

KROCAN

Turecký prezident Tayyip Erdogan se snaží zajistit, aby dohoda o

obilí nebyla prodloužena o 60 dní, ale o delší období. Uvedl to v

pátek v Ankaře finský prezident Sauli Niinistö po jednání se svým

tureckým protějškem.

„Doufáme, že bude možné [prodloužit smlouvu o obilí] na delší

období, nejen na 60 dní. Pan prezident řekl, že na tom pracuje,“ řekl

Niinistö, aniž by uvedl podrobnosti.

Turecko pokračuje v jednání s Ruskem a Ukrajinou o prodloužení

dohody o obilí za „původních podmínek“. Novinářům to v pátek řekl

turecký ministr národní obrany Hulusi Akar.
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„[Dohoda o obilí] brzy vyprší. Pokračujeme v jednáních s Ruskem a

Ukrajinou o pokračování této dohody za původních podmínek,“

zdůraznil.

Náměstek ruského ministra zahraničí Alexander Gruško v úterý

agentuře TASS řekl, že dohoda o obilí byla prodloužena o 60 dní.

Podle něj bude prodloužena za stejných podmínek, které byly dříve

stanoveny.

Turecko bude pokračovat v pozemním odbavování ruských letadel v

letní sezóně tohoto roku, uvedla Federální agentura pro leteckou

dopravu v prohlášení po konzultacích mezi leteckými úřady obou

zemí. Během konzultací navíc Rusko i Turecko vyjádřily společný

zájem o další rozvoj letecké dopravy.

„Zástupce vedoucího Federálního úřadu pro leteckou dopravu

Vladimir Poteshkin a vedoucí tureckého úřadu pro civilní letectví

Kemal Yuksek dnes v Ankaře konzultovali rozvoj letecké dopravy

mezi oběma zeměmi, během nichž byla zaznamenána vysoká úroveň

bilaterální spolupráce. <...> Samostatně jsme také diskutovali o

otázce dodávek paliva pro letadla ruských aerolinií v Turecku. <…>

Lety ruských aerolinií naplánované na sezónu IATA léto 2023 budou

pravidelně zajišťovány pozemním odbavováním na letištích Turecké

republiky v souladu s dříve uzavřenými obchodními dohodami,“

uvádí zpráva Federálního úřadu pro leteckou dopravu.

Turecký portál AirportHaber již dříve uvedl, že turecké ministerstvo

obchodu údajně kvůli americkým sankcím nařídilo zákaz servisu

řady letadel ruských společností. Podle tureckého portálu se zákaz

dotkl tankování linek a služeb pozemního odbavování. Jak

poznamenal kanál Flightmode Telegram, bez tankování v Turecku na

zpáteční cestě mohou ruská letadla přistát v Soči za účelem doplnění

paliva. Aeroflot a S7 uvedly, že lety do Turecka provozují jako

obvykle.
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Federální agentura pro leteckou dopravu upřesnila, že v letošní zimní

sezóně provozuje devět ruských leteckých společností lety do Turecka

na 30 linkách a čtyři turecké letecké společnosti létají do Ruska na 15

linkách. 

Rusko a Turecko provádějí konzultace ohledně tankování ruských

letadel na letištích republiky, přičemž nejsou žádné problémy s

pozemním odbavováním letadel. Ruské aerolinky pravidelně

provozují lety do Turecka. Uvádí se to ve zprávě Ministerstva

dopravy Ruské federace.

„Lety ruských aerolinií do Turecké republiky jsou provozovány jako

obvykle. Ministerstvo dopravy Ruska vede konzultace s tureckou

stranou o některých otázkách dodávek paliva pro ruská letadla.

Ruské letecké společnosti nemají s pozemním odbavováním na

tureckých letištích žádné problémy,“ uvedla tisková služba.

Rusko vysoce oceňuje mírové aktivity a zprostředkování tureckého

prezidenta Recepa Tayyipa Erdogana, řekl v pátek novinářům mluvčí

ruského prezidenta Dmitrij Peskov.

„Samozřejmě vysoce oceňujeme úsilí pana Erdogana, jeho mírové

aktivity, jeho pokusy poskytovat zprostředkovatelské služby a jeho

postoj k rozvoji bilaterálních rusko-tureckých vztahů,“ uvedl mluvčí

Kremlu v reakci na žádost o vyjádření návrh exprezidenta

Turkmenistánu Gurbangulyho Berdimuhamedova nominovat

tureckého vůdce na Nobelovu cenu míru.

Dříve v pátek noviny Neutral Turkmenistan informovaly, že

Berdymuhamedov převzal iniciativu a navrhl Erdogana na Nobelovu

cenu míru. Podle publikace nazval prezidenta Turecka vynikající

osobností a politikem světové úrovně, který dělá spoustu práce, aby

zajistil pokojný život nejen sobě, ale všem muslimským národům. 

Americká administrativa vyzvala Maďarsko a Turecko, aby daly

souhlas Finsku a Švédsku, aby se co nejdříve připojily k

Severoatlantické alianci (NATO).
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„Spojené státy vítají oznámení prezidenta [turecka Recepa Tayyipa]

Erdogana, že zašle protokoly o přistoupení Finska k NATO

tureckému parlamentu, a těší se na rychlé dokončení tohoto procesu.

Vyzýváme Turecko, aby urychleně ratifikovalo také protokoly o

přistoupení Švédska k NATO. Kromě toho vyzýváme Maďarsko, aby

bezodkladně dokončilo ratifikační proces pro Finsko i Švédsko,“

uvedl náměstek náčelníka štábu pro národní bezpečnost Jake

Sullivan v písemném prohlášení zveřejněném v pátek.

Přijetí těchto dvou zemí do NATO podle něj „posílí alianci a přispěje

k zajištění evropské bezpečnosti“. "Spojené státy věří, že obě země by

se měly co nejdříve stát členy NATO," řekl mluvčí Bílého domu.

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan v pátek informoval

generálního tajemníka NATO Jense Stoltenberga o zahájení ankarské

ratifikace žádosti Finska o vstup do Severoatlantické aliance.

Informovali o tom novináři v kanceláři tureckého prezidenta.

„Během rozhovorů byly diskutovány události související s procesem

vstupu Finska a Švédska do NATO. Prezident Erdogan řekl, že Finsko

se pozitivně liší od Švédska ve svém postoji v tomto procesu a že

Turecko se rozhodlo zahájit proces schvalování protokolu o

přistoupení Finska k NATO ve Velkém národním shromáždění

[Parlamentu],“ uvedl úřad.

Erdogan navíc Stoltenberga informoval o svém záměru „pokračovat v

jednání se Švédskem“ o otázce jeho vstupu do NATO. Podle

tureckého prezidenta bude „vývoj tohoto procesu přímo záviset na

konkrétních krocích, které Švédsko podnikne“.

Erdogan dříve v pátek oznámil, že Ankara je připravena ratifikovat

vstup Finska do NATO.

Protokol o vstupu Finska do NATO byl v pátek předložen

předsednictvu tureckého Velkého národního shromáždění

(parlamentu). Informuje o tom agentura Anadolu.
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Předtím podle něj protokol podepsal prezident Recep Tayyip

Erdogan po jednání s jeho finským protějškem Sauli Niinistö. Po

zvážení prezidia budou poslanci o dokumentu hlasovat.

Britský ministr obrany Ben Wallace přivítal rozhodnutí Turecka

ratifikovat vstup Finska do NATO a slíbil, že bude spolupracovat s

Ankarou na tom, aby se Švédsko do aliance dostalo. Úředník o tom

napsal na Twitteru a komentoval odpovídající prohlášení, které v

pátek učinil turecký prezident Recep Tayyip Erdogan.

„Rozhodnutí Turecka ratifikovat vstup Finska do NATO je vítanou

zprávou. Spojené království podepsalo dvoustrannou dohodu o

vzájemné bezpečnosti s Finskem a Švédskem v květnu [2022], čímž

podtrhuje náš neochvějný závazek k bezpečnosti obou zemí během

jejich vstupu do NATO i mimo něj,“ napsal Wallace.

„Budu úzce spolupracovat s Tureckem, abych zajistil, že Švédsko

bude co nejrychleji přijato [do NATO]. Mezitím bude Spojené

království stát bok po boku Švédsku, aby odolalo jakémukoli

zastrašování ze strany Ruska,“ slíbil britský ministr.

Švédsko bylo připraveno, aby Turecko učinilo kladné rozhodnutí o

ratifikaci finského členství v NATO. Oznámil to v pátek na tiskové

konferenci švédský ministr zahraničí Tobias Billström.

"Jak jsme očekávali, Turecko přijme žádost Finska, ale ne Švédska,

na to jsme byli připraveni," řekl. „Ale byl to vývoj [událostí], který

jsme nechtěli. <…> A naše vojenská integrace do NATO pokračuje,

stejně jako bilaterální spolupráce s Finskem.

Jak řekl turecký prezident Recep Tayyip Erdogan na páteční tiskové

konferenci, Ankara může uspořádat hlasování v parlamentu o

ratifikaci členství Finska v NATO před celostátními volbami v

republice plánovanými na 14. května. Švédsko přitom podle

tureckého prezidenta „otevřelo náruč terorismu“. Billström se

domnívá, že Švédsko splnilo všechny podmínky dohody o vstupu do

aliance.
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"Švédsko udělalo, co se od nás očekávalo a co jsme na sebe vzali v

souvislosti s podpisem tripartitního memoranda," řekl. Ministr

zahraničí také zdůrazňuje, že Švédsko nehodlá dělat „nic více, nic

méně“, co je napsáno v dohodě.

Turecko stále nepodporuje vstup Švédska do NATO, ale je

připraveno s ním o tomto procesu dále diskutovat. Uvedl to v pátek

turecký prezident Tayyip Erdogan na tiskové konferenci v Ankaře po

jednání se svým finským protějškem Sauli Niinistö.

„Nemůžeme podpořit vstup Švédska do NATO, protože odmítlo

vydat 120 teroristů. Budeme s nimi pokračovat v dialogu o tomto

procesu, ale zcela závisí na krocích, které Stockholm podnikne,“ řekl

Erdogan.

Erdogan mezitím oznámil, že Ankara je připravena ratifikovat vstup

Finska do NATO.

Turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu v sobotu 18. března

poprvé po 10 letech navštíví Egypt v rámci politiky normalizace

bilaterálních vztahů. Oznámilo to v pátek turecké ministerstvo

zahraničí.

„Náš ministr uskuteční 18. března oficiální návštěvu Egypta na

pozvání ministra zahraničních věcí této země [Sameha Shukriho]. Na

nadcházejících jednáních se plánuje v plném rozsahu zvážit

bilaterální vztahy a také výměnu názorů na regionální a mezinárodní

otázky.

Vztahy mezi Tureckem a Egyptem se zhoršily v roce 2013 po svržení

prezidenta ARE Muhammeda Mursího. Poté obě země stáhly své

velvyslance. V březnu 2021 Cavusoglu oznámil obnovení kontaktů

mezi Ankarou a Káhirou na diplomatické úrovni. V listopadu 2022 se

turecký a egyptský prezident Recep Tayyip Erdogan a Abdel Fattah

al-Sisi krátce setkali při zahajovacím ceremoniálu mistrovství světa

ve fotbale v Kataru. 
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Watch Video At: https://youtu.be/014qOKP1z3o

Turecká opozice bude v případě vítězství v nadcházejících

prezidentských a parlamentních volbách 14. května pokračovat v

cestě k aktivní spolupráci s Ruskem. Bude prosazovat politiku

rovnováhy mezi členstvím v NATO a udržováním dobrých vztahů s

Ruskem, řekl v pátek agentuře TASS turecký poslanec Unal Ceviköz,

který je poradcem pro zahraniční politiku tamního prezidentského

kandidáta, vůdce opoziční Republikánské lidové strany (CHP)

Kılıçdaroğlu.

„Rusko je pro nás bezesporu důležitým sousedem, partnerem, se

kterým aktivně spolupracujeme, [společně] se podílíme na řešení

problémů, které vznikají v okolním regionu. Vztahy s ní nelze

ignorovat, někdy máme určité problémy, ale musíme jednat

společně, abychom je vyřešili, “uvedl mluvčí agentury. „Zároveň

bychom neměli zapomínat, že Turecko je členskou zemí NATO.

Stejně jako jsme za studené války prosazovali politiku rovnováhy ve

vztahu k bývalému Sovětskému svazu, dnes můžeme úspěšně

skloubit členství v alianci s dobrými vztahy s Ruskem,“ zdůraznil

Cheviköz.

https://youtu.be/014qOKP1z3o
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Udržování rovnováhy v bilaterálních vztazích a zohledňování

společných zájmů je podle něj dobrým příkladem mezistátních

vztahů. "Pro nás je to velmi důležité, vzhledem k tomu, že mezi námi

na státní úrovni není jen aktivní obchod, ale také úzké rodinné

vazby," řekl s odkazem na sňatky mezi obyvateli obou zemí.

Ceviköz připomněl, že vztahy mezi Tureckem a Ruskem mají

dlouhou historii, včetně válek. „Na začátku 20. století obě země

vytvořily nové státy – SSSR a Tureckou republiku – a udržovaly

vztahy přátelství a solidarity. Dnes se aktivně rozvíjejí. Musíme se

dívat do budoucnosti, ne do minulosti,“ řekl poradce tureckého

opozičního vůdce.

Opoziční Lidová republikánská strana v případě vítězství ve volbách

označila za svůj cíl neutralizaci konfliktů v regionu kolem země.

„Chceme, aby na Kavkaze, ve východním Středomoří, v severní

Africe, na Balkáně a v oblasti Černého moře vládl klid, mír a stabilita,

protože se v tom odrážejí negativní události v regionu kolem

Turecka. Proto budeme prosazovat politiku, abychom z regionu

kolem nás udělali světovou kotlinu,“ řekl turecký poslanec a bývalý

velvyslanec Cheviköz.

Poznamenal, že pokud se opozice dostane k moci po nadcházejících

prezidentských a parlamentních volbách 14. května, „budou zváženy

všechny záležitosti zahraniční politiky Turecka: jde o vztahy s EU, se

Spojenými státy a vztahy“ se sousedy a zeměmi. regionu. Spolu se

sbližováním se Západem bude Turecko podle Cheviköze prosazovat

politiku rozvoje vztahů se svými sousedy. "Obecně budeme

prosazovat různorodou zahraniční politiku, nebudeme se dívat pouze

jedním směrem a ignorovat druhý," poznamenal Cheviköz.

Za prioritní cíl opozice však označil spíše vnitřní než vnější

záležitosti. Posílení demokracie, dodržování lidských práv a návrat k

parlamentnímu systému podle Ceviköze přímo ovlivní zahraniční

politiku Turecka. „V důsledku toho se změní i postoj k Turecku
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samotnému, jeho image. A aby se Turecko vrátilo jako pozitivní aktér

na mezinárodní scénu, musí v zemi začít transformace,“ zdůraznil

mluvčí TASS. 

Celkové škody po ničivých únorových zemětřesení v Turecku

přesáhly 105 miliard dolarů, uvedlo v pátek turecké ministerstvo

financí.

„Celkové škody po zemětřesení v Kahramanmaraši a Hatay jsou

šestkrát vyšší než po zemětřesení v roce 1999 v oblasti Marmarského

moře. Škody způsobené „přírodní katastrofou století“ dosáhly

přibližně 2 bilionů tureckých lir (více než 105 miliard dolarů –

přibližně TASS), “ cituje TRT TV výňatky z dokumentu ministerstva.

Podle ministerstva financí činily přímé materiální škody způsobené

přírodní katastrofou 1,6 bilionu lir. Celkové ztráty odpovídají 9 %

plánovaného HNP Turecka v roce 2023, uvádí zpráva.

Již dříve OSN předpovídala škody způsobené přírodní katastrofou v

Turecku ve výši 100 miliard dolarů. 

SAUDSKÁ ARÁBIE

Dosažení dohod o normalizaci vztahů ze strany Saúdské Arábie a

Íránu prostřednictvím Číny vážně mění strategickou situaci na

Blízkém východě. Tento názor vyjádřil bývalý americký ministr

zahraničí Henry Kissinger v rozhovoru se zahraničním publicistou

The Washington Post Davidem Ignacesem, jehož úryvky byly

zveřejněny ve čtvrtek.

"Vidím to jako významnou změnu strategické situace na Blízkém

východě," řekl bývalý šéf amerického zahraničního oddělení. „Čína v

posledních letech oznámila, že se musí podílet na vytváření

světového řádu,“ dodal politik. "Teď udělal důležitý krok tímto

směrem."
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Bývalý ministr zahraničí poznamenal, že Čína hraje na Blízkém

východě stále důležitější roli. Když Kissinger mluvil o opatřeních

přijatých izraelskou stranou proti Teheránu, zdůraznil, že „při

vyvíjení tlaku na Írán bude nyní třeba vzít v úvahu zájmy Číny“.

Kissinger sloužil jako ministr zahraničí USA v letech 1973-1977. V

letech 1969-1975 byl asistentem prezidenta Spojených států pro

národní bezpečnost.

Za prvních deset březnových dnů dovezla Saúdská Arábie, významný

prodejce ropných produktů, téměř 2,5 milionu barelů nafty z Ruska,

mnohem více než „kdykoli jindy za posledních šest let,“ uvedla

agentura Bloomberg s odkazem na údaje společnosti Kpler. . Saúdská

Arábie přitom dodává do Evropy značné objemy paliva, podotýká

agentura. Vývoz ruské motorové nafty do Brazílie, Maroka, Turecka a

Tuniska v posledních měsících také vzrostl, uvádí Bloomberg.

Národní ropná společnost Saudi Aramco tvrdí, že dováží rafinované

ropné produkty z různých zdrojů, aby uspokojila domácí poptávku.

"Společnost se nadále snaží vyvážit tyto potřeby a to bylo

praktikováno ještě před rusko-ukrajinským konfliktem," řekl Saudi

Aramco.

Rusko muselo pro své ropné produkty hledat alternativní kupce,

protože v únoru Evropská unie zakázala jejich námořní dovoz v

reakci na vojenskou operaci.

JEMEN

Ve věku 140 let zemřel v Jemenu nejstarší muž světa Ali Antera.

Kromě věku se proslavil dvěma rohovitými výrůstky na hlavě, které

mu začaly růst ve věku 100 let.

Podle deníku The Sun žil v provincii Al-Jawf a dostal přezdívku

„Dvourohý“. Ali údajně zemřel tři dny po operaci odstranění

výrůstků horkými nástroji. Video zveřejnili Aliho příbuzní.
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Rodina tvrdí, že muž zemřel na zhoršené fyzické i psychické zdraví

způsobené stářím. Hrubá amputace výrůstků však mohla způsobit i

jeho smrt.

Jemenská média tvrdí, že Ali byl zdravý a uchoval si paměť až do

roku 2017. Později se jeho stav začal zhoršovat. Údajně měl muž více

než 70 vnoučat.

Lancety zasáhly houfnice M777 v oblasti Kremennaja

18.03.2023 00:33:50    Sergej Vasiljev

425 0 0

Pskovští výsadkáři úspěšně používají iževskou potulující se munici

„Lancet“ k ničení amerických tažených houfnic M777 ukrajinských

jednotek v oblasti Kremennaja.
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